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W
iele polskich 
firm rodzinnych 
powstało w okre-
sie transformacji 
gospodarczej , 

po upadku komunistyczne-
go ustroju. Często sprawy 
przyszłości firmy zostawia 
się na później, bo nie ma 
czasu o  tym porozmawiać. 
W zasadzie wśród właścicieli 
polskich firm rodzinnych krą-
ży kuluarowy żart na temat 
przekazywania firm i władzy 
sukcesorom, że o tym „poroz-
mawiamy po mojej śmier-
ci…”.

Im wcześniej zostanie roz-
poczęty proces sukcesji zwią-
zanej ze skutecznym transfe-
rem władzy, tym większe jest 
prawdopodobieństwo, że 
firma pozostanie w świetnej 
kondycji, a dobra przyszłość 
i sukces staną się pewnikiem.

Według ogólnie dostęp-
nych statystyk sukcesję pla-
nuje około pięć tys. polskich 
firm. Obecnie 6 proc. tych 
firm prowadzi działalność 
gospodarczą ponad 30 lat, 
ale z roku na rok odsetek ten 
w naturalny sposób się zwięk-
sza. Ogromna większość 
przedsiębiorców, bo aż ponad 
70 proc., planuje pozostawie-
nie biznesu w rodzinie i prze-
kazanie go dzieciom (średnia 
światowa to 40 proc.). Część 
przedsiębiorców rozważa 
wdrożenie po przekształce-
niu zmian właścicielskich. 
Powszechna wśród przed-
siębiorców opinia wskazuje, 
że sukcesję można przygoto-
wać i przeprowadzić w ciągu 
jednego roku. Dotychczasowe 
doświadczenia pokazują, że 
trzeba na to aż siedmiu lat. 

Niezależnie jednak od wy-
branego kierunku zmian, 
jak i dalszych celów działań 
wytyczonych przez firmę 
rodzinną, koniecznym jest 
spojrzenie na całe przedsię-
wzięcie gospodarcze przez 
aspekt wielowymiarowego 
organizmu i  zapewnienie 
dalszego rozwoju firmy po-
przez wdrożenie koniecznych 
zmian, a  także zapewnienie 
podążania po ścieżce wybra-
nego rozwoju firmy.

Niekontrolowana sukcesja 
doprowadziła do bankructwa 
niejedną rodzinną firmę, a jej 
brak, to nie tylko problem sa-
mej firmy, która traci swojego 
właściciela, ale też jej wszyst-
kich kontrahentów, którzy 
z kolei też mają swoich kon-

trahentów. Tworzy się z tego 
kaskadowa struktura, która 
powoduje, że konsekwencje 
dotykają każdego.

Poparta doświadczeniem 
praktyka pokazuje, że okres 
wdrożenia sukcesji (uporząd-
kowanie prawne, reorganiza-

cja struktur wewnętrznych 
oraz ewentualne pozyska-
nie inwestora) to idealny 
czas na zwiększenie efek-

tywności przedsiębiorstwa. 
Często jest bowiem tak, że 
formalno –  prawny proces 
sukcesji tj. wdrożenie od-

powiedniej formy prawnej, 
przygotowanie precyzyjnych 
dyspozycji podziału majątku 
firmowego i  rodzinnego na 
wypadek śmierci, powodują, 
że z punktu widzenia zacho-
wania ciągłości i  trwałości 
prawnej firma rodzinna jest 
zabezpieczona. Jednakże, 
trzeba odpowiedzieć sobie 
na pytanie – czy do nowych 
wyzwań, przed jakimi stoi 
przedsiębiorstwo rodzinne 
zarządzane już przez nowe 
pokolenie jest przygotowana 
struktura wewnętrzna firmy 
rodzinnej? Nowa rola rodzi 
jednocześnie większą odpo-
wiedzialność za sprawy firmy 
i oczekiwania zatrudnianego 
personelu, który chce znać 
swoją przyszłość. Z  drugiej 
strony zostały stare —  ale 
i nowe sprawy — oraz bieżą-
ca codzienność gospodarcza 
i  nieubłagany upływ czasu. 
Każdy z nas prędzej czy póź-
niej postawi przed sobą py-
tanie: i co dalej? Szczególnie, 
gdy rozważamy sprawy osobi-
stej przyszłości jak i przyszło-
ści firm rodzinnych.

Na pewno niejeden przed-
siębiorca zastanawiał się, 
kiedy i jak efektywnie wdro-
żyć do biznesu sukcesorów. 
Pomiędzy właścicielami 
firm a ich dziećmi jest prze-
ciętnie 20-30, a  czasami 
40 i  więcej lat różnicy. Na-
turalną sytuacją jest, że 
przekazanie biznesu osobie 
z doświadczeniem — zwykle 
o wiele mniejszym — nie jest 
w praktyce możliwe. Z dru-
giej strony, jeżeli sukcesor 
nawet chce przejąć odpowie-
dzialność, to nie jest gotowy, 
a dopóki jej nie przejmie, to 
ta różnica w doświadczeniu 
nadal się zwiększa.

Tematyka poświęcona fir-
mom rodzinnym będzie jed-
nym z  paneli IV Kongresu 
Przyszłości, podczas które-
go radca prawny Piotr Alek-
siejuk i  adwokat Katarzyna 
Wojarska-Aleksiejuk oraz 
doradca sukcesyjny Dariusz 
Szklarzewski jako przed-
stawiciele kancelarii praw-
nej Wojarska Aleksiejuk & 
Wspólnicy, która od wielu lat 
doradza polskim firmom ro-
dzinnym, opowiedzą o szan-
sach i wzywaniach, jakie stoją 
przed przedsiębiorstwami 
rodzinnymi. W panelu udział 
brać będą również przedsta-
wiciele znanych firm rodzin-
nych z Warmii i Mazur. am

Dariusz szklarzewski
Od 30 lat zawOdOwO specjalizuje się w zarządzaniu firmami rOdzinnymi 
działając także w OkOłO kOrpOracyjnym śrOdOwisku biznesOwym. 
jest ekspertem i audytOrem wiOdącym systemów zarządzania, 
specjalizującym się w analizie, OpracOwywaniu i wdrażaniu strategii 
rOzwOju biznesu. w swOjej karierze zawOdOwej z sukcesem 
realizOwał prOjekty z zakresu analiz i dOradztwa strategicznegO, 
łączenia i przeprOwadzania zmian Organizacyjnych w firmach Oraz 
zarządzania nimi. przygOtOwał i przeprOwadził prOjekty rOzwijające 
kOmpetencje pracOwników w pOwiązaniu ze strategią biznesOwą firmy 
w przedsiębiOrstwach z branży handlOwO-usługOwej, dewelOperskiej 
Oraz transpOrtu i lOgistyki. jest mentOrem i cOachem zarównO dla 
nestOrów jak i sukcesOrów średnich i dużych firm rOdzinnych.

biznes warmii i mazur

SukceSja: problem firm rodzinnych
Niekontrolowana sukcesja doprowadziła do bankructwa niejedną rodzinną firmę, jak się tego ustrzec, szczególnie w czasie pandemii,  
o tym m.in. będą mówić przedstawiciele kancelarii prawnej Wojarska Aleksiejuk & Wspólnicy podczas Kongresu Przyszłości.

Piotr Aleksiejuk, rAdcA PrAwny 
dOradza właścicielOm największych firm rOdzinnych w pOlsce 
w realizacji kOmpleksOwych prOjektów sukcesji. prezes 
stOwarzyszenia sukcesja firm rOdzinnych. przez wiele lat związany 
z instytucjami finansOwymi, w których Oprócz dOradztwa na rzecz 
zarządów, pełnił również funkcje managerskie w departamencie 
sprzedaży. Oprócz dOradztwa sukcesyjnegO, specjalizuje się 
w transakcjach fuzji i przejęć Oraz w finansach i bankOwOści, 
przede wszystkim w zakresie twOrzenia dOkumentacji umów 
kredytOwych i zabezpieczeń.

katarzyna wojarska-aleksiejuk, aDwokat 
Oprócz zagadnień sukcesyjnych, w tym prOwadzenia kOnferencji 
O tej tematyce Oraz realizacji prOjektów sukcesji firm rOdzinnych, 
w swOjej cOdziennej praktyce zajmuje się również bieżącą Obsługą 
pOdmiOtów gOspOdarczych, spółek handlOwych i Organizacji 
pOzarządOwych, świadcząc pOmOc prawną z zakresu spraw 
kOrpOracyjnych Oraz tzw. cOmpliance. dOtychczasOwe dOświadczenie 
zdObywała m.in. w amerykańskiej kancelarii prawnej w miami. pOsiada 
również wielOletnie dOświadczenie w skOmplikOwanych sprawach 
związanych z OdpOwiedzialnOścią człOnków Organów spółek 
handlOwych, działaniem na szkOdę spółki przez człOnków zarządu, 
jak również z zagadnieniami działalnOści kOrupcyjnej.
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